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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2019-0344113)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Plejecenter på Grønlandske Handels Plads

Plejehjem Nu-gruppen oplyste, at de er enige i indstillingen om plejecenter på Grønlandske Handels
Plads, der er punkt 3 på dagsordenen for lokaludvalgets møde. Det skal være et plejecenter med
aktiviteter i stueetagen, hvor alle er velkomne.

Gruppen har haft møde med sundheds- og omsorgsborgmesteren og direktøren for Sundheds- og
Omsorgsforvaltningen om forslaget om at placere et plejecenter på Grønlandske Handels
Plads. Borgmesteren gav udtryk for, at det er en god idé. Han havde over for Plejehjem Nu-gruppen
oplyst, at han vil arbejde for forslaget og tage det med i Teknik- og Miljøudvalget, men at kommunen
skal kontakte ejeren af pladsen, Slots- og Kulturstyrelsen, om forslaget, før man gør mere.

Gruppen mente, at det er godt, at Grønlandske Handels Plads er ejet af staten. Spørgsmålet er, om
staten vil sælge grunden. Gruppen bad lokaludvalget hjælpe med at få gang i processen. Gruppen
var opmærksom på, at staten arbejder langsomt og at kommunen bør være aktiv i sagen. Gruppen
var bekendt med, at der har været en plan for at omdanne Grønlandske Handels Plads til en park.

Gruppen oplyste, at der er en byggeret på pladsen på 5.000 m2, hvilket er nok til et plejecenter.
Lokalplanen for Wilders Ø giver mulighed for at placere et plejecenter på pladsen, men der skal en
supplerende lokalplan til. Gruppen mente, at ønsket om en supplerende lokalplan skal fremsættes
nu, så plangrundlaget er klar, når Broens Gadekøkken på Grønlandske Handels Plads ophører om
1½-2 år.

Gruppen oplyste, at de i et år har arbejdet for et plejecenter i statens ejendom Strandgade 29, men
det viste sig ikke at være en mulighed. Nu arbejder de for at få et plejecenter på Nyholm, men det har
et længere tidsperspektiv end ideen om et plejecenter på Grønlandske Handels Plads. Derudover
kunne Spejdergrunden være en mulighed, hvis spejderorganisationerne vil sælge. Det vil gruppen
undersøge. Basecamp kunne også være en mulighed.

 

Poul Cohrt svarede, at Slots- og Kulturstyrelsen havde en plan om en park på Grønlandske Handels
Plads, men at planmaterialet er bortkommet.
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Asbjørn Kaasgaard svarede, at Plejehjem Nu-gruppen bør tale med kulturministeren og Folketingets
kulturudvalg om forslaget, da Slots- og Kulturstyrelsen hører under Kulturministeriet.

Kirsten V. Andersen svarede, at Plejehjem Nu-gruppen skal være opmærksom på fordelingen af
bebyggelsesprocenter på Wilders Ø, da en stor del af byggeretten på øen er brugt af andre.

Jane Lytthans svarede, at byggeretten på 5.000 m2 kan udnyttes, selv om bebyggelsesprocenten på
Wilders Ø måtte være brugt. Hun mente, at et plejecenter på Grønlandske Handels Plads er tilpas
centralt på Christianshavn, mens Nyholm ligger for langt væk.

Frode Neergaard svarede, at Plejehjem Nu-gruppen skal være opmærksom på, at beboerne på
Krøyers Plads har haft problemer med folk ude fra. Deres adfærd kan være generende, fx støj. Det
vil også kunne ske på Grønlandske Handels Plads. Han opfordrede gruppen til at have alternative
planer klar for det tilfælde, at ideen om et plejecenter på Grønlandske Handels Plads må opgives.

Jens Eskildsen svarede, at noget tyder på, at der skal udarbejdes en projekt-lokalplan for et byggeri
på Grønlandske Handels Plads, som baseres på et konkret byggeprojekt.  Han foreslog Plejehjem
Nu-gruppen at undersøge dette og i givet fald få igangsat udarbejdelse af et byggeprojekt for
plejecenteret.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2019-0344115)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøftet referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgets møde den 27. november 2019.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

 

Problemstilling

Lokaludvalget skal godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referatet

Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgets møde den 30. oktober 2019.

Dagsordenen

Dagsordenen godkendes. Eventuel inhabilitet afklares.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning
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1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgets møde den 27.
november 2019.

2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde.
3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af

dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
12.Status på lokaludvalgets 2019-pulje, december 2019
13. Henvendelser til lokaludvalget, december 2019.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Plejecenter på Grønlandske Handels Plads (2019-0343814)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte og beslutte, om det skal fremme et forslag om at få opført et
plejecenter på Grønlandske Handels Plads.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter og beslutter, om det skal fremme et forslag om at få
opført et plejecenter på Grønlandske Handels Plads.

Problemstilling

Der er intet plejecenter på Christianshavn.

Løsning

Efter at det har vist sig, at ejendommen Strandgade 29 skal anvendes af staten og derfor ikke kan
indrettes til plejecenter, har arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg samt
borgergruppen Plejehjem Nu kigget på muligheden for at få opført et plejecenter på Nyholm. De to
grupper vil arbejde videre med denne idé, selv om en udvikling af Nyholm ikke ligger lige om hjørnet.

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg samt borgergruppen Plejehjem Nu har nu
foreslået, at lokaludvalget forsøger at fremme en idé om at få opført et plejecenter på Grønlandske
Handels Plads, hvor der i øjeblikket er streetfood-marked med skøjtebane.

På pladsen er der en byggeret på 5.000 m2, hvilket vurderes at være tilstrækkeligt til et plejecenter. 
Arealet er ejet af staten. Streetfoodmarkedet er på pladsen på en midlertidig dispensation for
lokalplanen for området og forventes derfor at ophøre inden for 2 år. I den periode kan kommunen og
et alment boligselskab udarbejde og beslutte grundlaget for et plejecenter på pladsen.

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg samt borgergruppen Plejehjem Nu mener, at
Grønlandske Handels Plads er et godt sted at placere et plejecenter, fordi det ligger centralt i bydelen
og tæt på det gamle Christianshavn i et område, der nok kan trænge til roligt indslag i bybilledet.

Borgergruppen Plejehjem Nu præsenterede den 10. december 2019 forslaget for sundheds- og
omsorgsborgmesteren, som umiddelbart tog godt i mod det.

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede, om det skal fremme et forslag om at få opført et plejecenter på
Grønlandske Handels Plads. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Det er ikke sikkert, at det er en god idé at bebygge et friareal. Der er i forvejen ikke meget
friareal på Christianshavn.

• Slots- og Kulturstyrelsen har en byggeret på pladsen, som den sikkert vil udnytte. Pladsen
er den mest centrale grund til et plejecenter på Christianshavn, så ideen bør afprøves.

• Grønlandske Handels Plads ligger afsides for de, der bor i det gamle Christianshavn.
• Grønlandske Handels Plads har tidligere været bebygget. Det var her Hal D lå. Bygningen

fyldte ikke meget i bybilledet. Det gør ikke så meget, hvis pladsen bebygges igen. Det er
et centralt sted for et plejecenter.

• Lokalplanen giver mulighed for et plejecenter på pladsen. Det ligger lige for. Der er
friarealer nok på Christianshavn, fx på volden og på Dokøen. Det er positivt, at der er
meget cykeltrafik i området, da det giver liv.

2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Asbjørn Kaasgaard om at bemyndige formanden til over
for kommunen og staten at udtrykke støtte til ideen om et plejecenter på Grønlandske Handels
Plads.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Asbjørn Kaasgaard om, at lokaludvalget opfordrer de
medlemmer af lokaludvalget, der repræsenterer et parti, til at drøfte ideen om et plejecenter på
Grønlandske Handels Plads med deres partifæller i Borgerrepræsentationen og i Folketinget.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Lynetteholmen (2019-0342669)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte planen om at anlægge Lynetteholm på baggrund af et oplæg
fra Lynetteholm-gruppen. Derudover skal lokaludvalget beslutte at holde et borgermøde om  formålet
med Lynetteholm.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter planen om at anlægge Lynetteholm .på baggrund af
oplægget fra Lynetteholm-gruppen. Se bilaget.

2. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at holde et borgermøde den. 5. eller 12. februar
2020 om formålet med Lynetteholm, jf. oplægget fra Lynetteholm-gruppen - se bilaget.

3. at Christianshavns Lokaludvalg afsætter 15.000 kr. af sin 2020-pulje til borgermødet.
4. at Christianshavns Lokaludvalg udpeger Lynetteholm-gruppen til at planlægge og gennemføre

borgermødet sammen med sekretariatet.

Problemstilling

På sit møde d. 25. november 2019 besluttede lokaludvalget at bede Lynetteholm-gruppen om et
oplæg til lokaludvalgsmødet den 18. december 2019. Lokaludvalget anmodede om, at oplægget
indeholder overvejelser om to punkter:

1. planen om at anlægge Lynetteholm.

2. et borgermøde primo 2020 om formålet med Lynetteholm.

Løsning

Lynetteholm-gruppens oplæg

Lynetteholm-gruppens oplæg ses i bilaget. Følgende fremgår af oplægget:

I. Planen om at anlægge Lynetteholmen

Ved sin drøftelse af Lokaludvalgets principielle holdning til anlæggelse af Lynetteholm foreslås, at
Lokaludvalget forholder sig til følgende indstillinger:
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• Indtil videre forholder lokaludvalget sig til projekt Lynetteholm i den ramme og udformning, som
fremgår af den principaftale, som den tidligere regeringen og Københavns Kommune indgik i
oktober 2018,

• Lokaludvalget fortsætter den hidtil lagte linje og forholder sig løbende til de konkrete forhold der
opstår omkring anlæg og etablering af Lynetteholm,
 

• Lokaludvalget fokuserer indtil videre primært på forhold om adgangsveje for jordtransporten og
fastholder sin hidtidige linje om, at jordtransport af vandvejen er den eneste miljømæssigt
rigtige løsning,
 

• Af projektets tre hovedkomponenter (boliger, trafikløsninger og klimasikring)
lægger lokaludvalget vægt på, at klimasikring indgår som højeste prioritet,
 

• Lokaludvalget lægger vægt på at Lynetteholmen vurderes i en helhedskontekst, herunder i
relation til udviklingen på Refshaleøen, Dokøen, Papirøen og adgangen hertil,
 

• Lokaludvalgets holdning til Lynetteholm kan ændre sig i lyset af de undersøgelser der vil blive
gennemført, herunder resultatet af VVM-redegørelsen, undersøgelser af projektets økonomi
m.v.

Drøftelsen kan endvidere berøre spørgsmål som:

1. Hvordan forbereder lokaludvalget sig bedst frem mod VVM-undersøgelsen, som sendes i
høring i 2020, herunder med udarbejdelse af oplæg, borgerundersøgelse, borgermøde, indlæg i
pressen m.v.

2. Skal lokaludvalget have en holdning til den senest foreslåede afgrænsning af Lynetteholm, som
afviger fra den afgrænsning der fremgår af den oprindelige Principaftale og i så fald hvilken?

3. Hvordan udnyttes mulighederne bedst for at øve indflydelse på det politiske niveau? 

 

II. Et borgermøde primo 2020 om formålet med Lynetteholm

Det indstilles, at Lokaludvalget afholder et borgermøde inden næste møde i By & Havns
Lynetteholm-følgegruppe, som finder sted d. 26. februar 2020. Mulige datoer for borgermødet er
onsdag d. 5. februar og onsdag d. 12. februar 2020.

Formålet med borgermødet er at orientere om lokaludvalgets hidtidige engagement og at få input fra
borgere på Christianshavn til lokaludvalgets videre arbejde med Lynetteholm.

Indholdet i mødet kan bestå af følgende elementer:

1. Kort indledning om baggrunden for mødet.
2. Orientering om LU’s hidtidige engagement i Lynetteholm-projektet, herunder om borgermødet

d. 30 april 2019, LU’s holdning til jordtransport, LU’s deltagelse i Lynetteholm-følgegruppen og
den kommende VVM-redegørelse.

3. Debat, hvor der inviteres til input med særligt fokus på:
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• Jordtransport til jorddeponering
• Boligudvikling, herunder boligtyper, boligmiljø m.v.
• Energiforsyning
• Transport og infrastruktur
• Klimasikring

4. Afrunding

 

Drøftelse af Lynetteholm

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter planen om at anlægge Lynetteholm .på baggrund af
oplægget fra Lynetteholm-gruppen.

Beslutning om borgermøde

Formanden foreslår, at lokaludvalget beslutter at holde et borgermøde den. 5. eller 12. februar
2020 om formålet med Lynetteholm, jf. oplægget fra Lynetteholm-gruppen.

Økonomi

Det foreslås, at der afsættes 15.000 kr. til borgermødet. Pengene tages af puljen til
borgerdialogaktiviteter.

Videre proces

Lynetteholm-gruppen planlægger og gennemfører et borgermøde den. 5. eller 12. februar 2020 om
formålet med Lynetteholm.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede planen om at anlægge Lynetteholmen. Der var følgende bemærkninger
i drøftelsen:

• Lynetteholm-projektet bør ikke gennemføres. Dette bør være lokaludvalgets tilgang til
projektet.

• Lynetteholm-projektet bør kun fokusere på klimasikring.
• Man skal huske at fokusere på, hvad Christianshavn mister, hvis Lynetteholm-projektet

gennemføres.
• Til transport af jord til anlæg af Lynetteholm vil der under alle omstændigheder skulle køre

mange lastbiler i mange år.
• Det bør undersøges, om jorden kan pumpes i et rør fra et passende sted på land til et

udskibningssted.
• Før VVM-redegørelsen foreligger, er der ikke noget konkret at forholde sig til.

VVM-redegørelsen vil være afgørende for Lynetteholm-projektets videre skæbne.
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• Projektet har grebet om sig. Først var der tale om klimasikring, så en aflastningsvej og nu
en ny bydel med over 30.000 indbyggere.

• Jorden til Lynetteholmen vil skulle komme mange steder fra.
• Byudviklingen i København må følge Fingerplanen.
• Oversvømmelseskortet, der er udarbejdet, viser, at der bør klimasikres mellem Gentofte

og lufthavnen.
• Flere medlemmer af lokaludvalget tilkendegav, at de var skeptiske overfor

Lynetteholm-projektet.
• Man kan ikke antage, at Lynetteholm-projektet anlægges.
• Der vil skulle anlægges noget under alle omstændigheder, da Københavns Kommune

skal anvise et sted, hvor jord kan deponeres.
• Lynetteholmen som et jorddeponeringsprojekt er en pengemaskine. Kommunen vil

komme til at tjene på deponeringen.
• Det kan være spændende med en ny bydel.
• Der er indgået en aftale mellem overborgmesteren og den tidligere statsminister om

Lynetteholmen, men der er intet vedtaget politisk - heller ikke en
anlægslov. VVM-redegørelsen mangler. Der skal foretages mange analyser, før man kan
komme videre.

• Lynetteholm-projektet er på idéstadiet.
• Omfanget af jordtransporten er voldsomt, også selv om jorden vil skulle sejles ud.
• Der vil under alle omstændigheder skal transporteres jord væk fra byggegrunde mv. i

København.
• Bygherren på Dokøen vil undersøge, om jorden kan sejles væk.
• Klimasikring er vigtigst. Den østlige ringvej er nødvendig, hvis Indre By og Christianshavn

skal aflastes for trafik.
• Det er som om, at man opfinder et problem, som man så har løsningen på.
• Lynetteholm-projektet skal finde sit leje. Det skal ikke forceres. Det er vigtigt at være

opmærksom på, at intet er vedtaget.
• Oplægget fra Lynetteholm-gruppen skal ses som et blivende papir, der opdateres

efterhånden som Lynetteholm-projektet udvikler sig og efterhånden som lokaludvalget
træffer beslutninger om projektet. Det skal kobles med, hvilke visioner lokaludvalget og
borgerne har for Christianshavn. 

• Jordtransporten er et hovedtema i By & Havns følgegruppe vedr. Lynetteholm-projektet.
• Lokaludvalget skal arbejde for den bedst mulige løsning for Christianshavn.
• Hvornår skal lokaludvalget forholde sig til ideen om en østlig ringvej?

2. Lokaludvalget besluttede at holde et borgermøde den 12. februar 2020 om formålet med
Lynetteholm, jf. oplægget fra Lynetteholm-gruppen.

3. Lokaludvalget afsatte16.800 kr. af sin 2020-pulje til borgermødet. Pengene tages af puljen til
borgerdialogaktiviteter.

4. Lokaludvalget udpegede Lynetteholm-gruppen til at planlægge og gennemføre borgermødet
sammen med sekretariatet.

 

Protokolbemærkning fra Poul Nielsen: "Jeg mener, at Københavns Kommune og andre myndigheder
skal være meget varsom med at opfylde eller inddrage såvel grønne som "blå" arealer i
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byudviklingen af Københavns Kommune. Anlæggelse af Lynetteholmen er efter min opfattelse et
fejlskud. Man skal bevare Københavns værdier. Det er min opfattelse, at der ikke er truffet endelig
politisk beslutning om anlæggelse af Lynetteholm."

Bilag
1. Oplæg fra Lynetteholm-gruppen
2. Ny afgrænsning af Lynetteholm
3. Debatmøde om Lynetteholm 30. oktober 2019: Oplæg om klimaudfordringerne
4. Debatmøde om Lynetteholm 30. oktober 2019: Oplæg om projektet
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og Tømmergraven (2019-0342397)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte fremtiden for Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og
Tømmergraven.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter fremtiden for Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og
Tømmergraven.

2. at Christianshavns Lokaludvalg beder arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen om et oplæg
med en skitsering af lokaludvalgets holdning til fremtiden for Erdkehlgraven, Laboratoriegraven
og Tømmergraven. Oplægget behandles i et kommende møde i lokaludvalget.

Problemstilling

I et notat af 2. december 2019 har Økonomiforvaltningen orienteret Økonomiudvalget om status på
rydningen af Fredens Havn i Erdkehlgraven. Se bilaget.

Se bilaget.

I notatet oplyser forvaltningen, at der arbejdes på at kvalificere tre mulige løsningsmodeller for den
fremadrettede administration af området. I valget af løsningsmodel er der bl.a. fokus på, hvornår en
ny administrationspraksis kan træde i kraft efter en oprydning. I notatet er der opstillet tre
løsningsmodeller:

A: Etablering af lystbådehavn på søterritoriet 
Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og Tømmergraven er en del af det danske søterritorium. Det ligger
derfor inden for de juridiske rammer af kystbeskyttelsesloven helt eller delvist at udlægge området til
en lystbådehavn.

B: Indlemmelse i Københavns Havns søområde
Erdkehlgraven mv. indlemmes i Københavns Havns søområde, som administreres af
Udviklingsselskabet By & Havn I/S.

C: Ændring af kystbeskyttelsesloven
Sagen om Erdkehlgraven er vanskelig at løse efter den gældende kystbeskyttelseslov. En ændring af
kystbeskyttelsesloven, der giver staten hjemmel til i særlige tilfælde at fjerne anlæg, indretninger mv.
for ejers regning umiddelbart efter, at påbudsfristen er udløbet, kan give mulighed for hurtigere
handling.
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Løsning

Formanden mener, at lokaludvalget bør have en holdning til fremtiden for Erdkehlgraven,
Laboratoriegraven og Tømmergraven.

Han foreslår derfor, at lokaludvalget drøfter fremtiden for Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og
Tømmergraven med henblik på at give arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen et grundlag for at
udarbejde oplæg til behandling i et kommende møde i lokaludvalget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen udarbejder et oplæg til drøftelse i et kommende møde i
lokaludvalget.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede fremtiden for Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og Tømmergraven. Der
var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Der er både i gravene, som ligger der lovligt. Det skal der tages hensyn til.
• Alternativ B er det bedste. By & Havn råder i forvejen over en stor del af havnen.
• Spørgsmålet er, hvad By & Havn kan finde på at lave, hvis de får overdraget søområdet,

medmindre der også ændres i Kystbeskyttelsesloven.
• De tre grave skal retableres som åbent vand-område. Der skal ikke anlægges en

lystbådehavn.
• Man kan ikke være tryg ved By & Havn.
• Hvis ejerne af de mange både først skal findes, vil det tage lang tid at fjerne dem.
• Der kan etableres bådpladser i de tre grave for christianshavnere, fx ved

kanonbådsskurene. Der mangler bådpladser på Christianshavn.
• Søområdet kan overdrages til Københavns Kommune, som herefter kan se på, om

der kan etableres boliger i området. Det vil være i tråd med politikken om en blandet by.
• Der kan etableres en strand. Vandet er rent og der er lavvandet.
• Juraen i denne sag er kompliceret.

2. Lokaludvalget bad arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen om et oplæg med en skitsering
af lokaludvalgets holdning til fremtiden for Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og
Tømmergraven. Oplægget behandles i et kommende møde i lokaludvalget.

Bilag
1. Notat til Økonomiudvalget
2. Kort
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Supplerende høring af Kommuneplan 2019 (2019-0342520)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte, om det skal sende et høringssvar til Økonomiforvaltningen
vedr. den supplerende høring af Kommuneplan 2019 og i givet fald beslutte et svar.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter, om det skal sende et høringssvar til
Økonomiforvaltningen vedr. den supplerende høring af Kommuneplan 2019

I givet fald: 

2. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger formanden til skrive og sende et høringssvar til
Økonomiforvaltningen vedr. den supplerende høring af Kommuneplan 2019, baseret på
lokaludvalgets bemærkninger til sagen.

Problemstilling

På baggrund af den offentlige høring samt ændringsforslag vedtaget på Økonomiudvalgets møde
den 3. december 2019, har Økonomiforvaltningen vurderet, at væsentlige ændringer vedr. følgende
forhold i forslag til Kommuneplan 2019 skal i supplerende høring. Der er svarfrist den 15. januar
2020.

En beskrivelse af ændringerne findes i høringsmaterialet på Bliv Hørt-portalen:
https://blivhoert.kk.dk/hoering/forslag-til-kobenhavn-kommuneplan-2019-supplerende-horing

Nedenstående ændringer kan have interesse for Christianshavn:  

B1 rammer

Økonomiudvalget har den 3. december 2019 vedtaget en ændring i rammebestemmelserne for
Områdetyper, Boliger (B). Følgende sætning tilføjes i rammebestemmelserne: 

"I B1-områder kan der ikke udstykkes grunde til enfamiliehuse på mindre end 600 m2."

I bilaget ses definition på B-rammer i kommuneplanen.
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Boligstørrelser

Økonomiudvalget har den 3. december 2019 vedtaget en ændring for kommuneplanens regulering af
boligstørrelser. Følgende understreget sætning tilføjes i kommuneplanens generelle bestemmelser
for Boliger, Boligstørrelser:

"For nye boliger skal 50 % af etagearealet være mindst 95 m² etageareal i gennemsnit. De øvrige 50
% af etagearealet kan di-sponeres frit. Ingen boliger, herunder boliger der fremkommer ved opdeling
af eksisterende boliger, må være mindre end 50 m² etageareal, dog i byudviklingsområderne ikke
mindre end 40 m² etageareal."

 

Følgende tekst tilføjes i kommuneplanens politiske hovedstruktur:

"Minimumstørrelsen på familieboliger i byudviklingsområderne ændres fra 50 m² til 40 m² (brutto), så
der kan skabes plads til de mange singler i byen. Minimumsstørrelsen fastholdes, så det kan sikres,
at der i boligprojekterne kan tilvejebringes et attraktivt fællesareal i byggeriet. I arbejdet med at
fremme flere små boliger, vil der i dialog med grundejer blive lagt vægt på, at boligerne har en
kvalitet, hvor bebyggelsesplan, lysindfald mv. bidrager til at udvikle denne nye boligtype.
Resultaterne af muligheden for byggeri af boliger ned til 40 m² skal endvidere evalueres frem mod
Kommuneplan 2023."

 

Bilparkeringsnormer

Økonomiudvalget har den 3. december 2019 vedtaget, at bilparkeringsnormerne reduceres med 30
%, med mulighed for konkret vurdering. Samtidig blev det besluttet at indsætte en særlig
bemærkning i byudviklingsområderne, hvorefter der i alle byudviklingsområder, der er udpegede i
retningslinjer for byudvikling, kan fastlægges parkeringsdækning efter en konkret vurdering i lokalplan
med lavere parkeringsnorm for alle funktioner.

Derudover blev der vedtaget en ændret redegørelsestekst til retningslinjen om parkering for så vidt
angår delvis bilfrie byområder. Parkeringsnormen kan herefter fastsættes efter en konkret vurdering
på baggrund af ejendommens/områdets anvendelse, beliggenhed i byen her-under nærhed til
kollektiv transport og cykelinfrastruktur mv.

 

Oprindelig tekst i kommuneplanens redegørelsestekst til retningslinjer for parkering:

"I bestræbelserne på at afprøve mulighederne for at skabe et bilfrit byområde, kan der etableres en
forsøgsordning med mindre delvis bilfrie byområder i de udpegede byudviklingsområder efter
udarbejdelse af et kommuneplantillæg.

Ved et delvist bilfrit byområde forstås et område med færre parkeringspladser og/eller parkering
samlet i et anlæg. Det kan understøttes af kollektiv trafikbetjening, fællesfaciliteter, cykelinfra-struktur
og indretning af nemt tilgængelig delebilsparkering mv. Der vil således forsat skulle være fornøden
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vejadgang til området mv. af hensyn til brandredning og slukning, ambulancekørsel, varelevering,
korttidsparkering, taxier og renovation mv. Det er således ikke tale om et fuldstændigt bilfrit område,
men et område med mindre biltrafik og eventuel lavere parke-ringsnorm."

 

Erstattes med følgende tekst:

"I bestræbelserne på at skabe en CO2-neutral og mindre bilafhængig by skal alle
byudviklingsområder, der er udpeget i retningslinjer for byudvikling, etableres som helt eller delvis
bilfri. Ved et helt eller delvist bilfrit byområde forstås som et område med ingen og/eller færre
parkeringspladser samlet i et anlæg, dog altid med begrænset antal pladser til afsætning og
handicapparkering. Det skal være understøttet af kollektiv trafikbetjening, fællesfaciliteter,
cykelinfrastruktur og indretning af nem tilgængelig delebilsparkering mv. Der vil således forsat skulle
være fornøden vejadgang til området mv. af hensyn til brand-redning og slukning, ambulancekørsel,
varelevering, korttidsparkering, taxier og renovation mv. Det er således ikke tale om et fuldstændigt
bilfrit område, men et område med mindre biltrafik og lavere parkeringsnorm."

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter, om det skal sende et høringssvar til
Økonomiforvaltningen vedr. den supplerende høring af Kommuneplan 2019

I givet fald, at lokaludvalget bemyndiger ham til at  skrive og sende et høringssvar til
Økonomiforvaltningen, baseret på lokaludvalgets bemærkninger til sagen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lkaludvalget drøftede, om det skal sende et høringssvar til Økonomiforvaltningen vedr. den
supplerende høring af Kommuneplan 2019.  Der var følgende bemærkninger i drøftelsen.

• Lokaludvalget bør forholde sig til parkeringsnormerne.
• Ændringen vedr. boligstørrelser er i orden.
• Lokaludvalget bør rose og takke for ændringerne.
• Jeg er enig i Venstres protokolbemærkning til sagen.
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• Lokaludvalget bør foreslå, at ikke kun byudviklingsområder skal etableres som helt eller
delvis bilfri. Det kan afprøves på Christianshavn.

• Lokaludvalget bør foreslå miljøzoner med lav hastighed for biltrafikken, fx 30 km/t.
• Eksisterende byområder skal ikke være bilfrie.    

         Lokaludvalget besluttede derpå, at det skal sende et høringssvar til Økonomiforvaltningen vedr.
den supplerende høring af Kommuneplan 2019. 

2. Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jens B. Sørensen, Erik Rasmussen, Asbjørn Kaasgaard og
Frank Hedegaard om, at lokaludvalget roser og takker for     ændringerne i høringssvaret til
Økonomiforvaltningen.

    Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jens Eskildsen om, at lokaludvalget skriver følgende i
høringssvaret til Økonomiforvaltningen: "I bestræbelserne på at     afprøve mulighederne for at skabe
et bilfrit byområde, kan der etableres en forsøgsordning med mindre delvist bilfrie byområder. Ved
delvist bilfrit byområde     forstås et mindre område med færre parkeringspladser og/eller parkering
samlet i et anlæg. Det kan understøttes af kollektiv trafikbetjening, fællesfaciliteter,
    cykel-infrastruktur og indretning afnemt tilgængelig deleparkering m.v. Begrundelsen for forslaget
er, at det da også vil være muligt - på de nævnte     forudsætninger for delvist bilfrie byområder - at
omdanne eksisterende byområder til delvist bilfrie og bæredygtige forsøgsområder."

 

    Lokaludvalg bemyndigede formanden til skrive og sende et høringssvar til Økonomiforvaltningen
vedr. den supplerende høring af Kommuneplan 2019, baseret     på ovennævnte forslag.

Bilag
1. Høringsmateriale til supplerende høring for forslag til Kommuneplan 2019
2. B-rammer
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2019-0344147)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning -
se bilaget.

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilaget.

Løsning

Faste arbejdsgrupper jf. lokaludvalgets forretningsorden

• Forretningsudvalget

• Byplan, Trafik og Havnen

• inkl. Nyholm-gruppen og Lynetteholm-gruppen

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Andre faste arbejdsgrupper

• Miljøgruppen

• inkl. Genbrugsgruppen

• INFO/Event-gruppen

• Torvegruppen

• Papirøen-gruppen
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• Turisme-gruppen

Repræsentation i andre fora

• Hal Cs brugergruppe

• Torvenetværket

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

• Parkbrugerrådet vedr. Christianshavns Vold

• Ungdomstilbuddet Brobergsgade 10

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. mødes med jævne mellemrum.

 

Beslutning

Papirøgruppen

Ruth Plovgaard orienterede om prospektet for Papirøen, som hun fremviste.

 

Miljøgruppen

Kirsten V. Andersen mindede om Miljøgruppens invitation til lokaludvalget til en rundvisning i
Sofiebadet den 22. januar 2020.

 

Nyholm-gruppen

Asbjørn Kaasgaard oplyste, at der formentlig ikke sker noget omkring Nyholm lige nu pga. situationen
i Forsvarets Ejendomsstyrelse.
Forsvaret har arbejdet på en plan for den del af Nyholm, som man selv vil beholde. Tanken har
været, at resten skulle overdrages til statens ejendomsselskab Freja, der så skulle stå for salget.
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Asbjørn Kaasgaard oplyste videre, at Chartergruppen har haft kaffemøder med Folketingets
Forsvarsudvalg og Kulturudvalg samt med By & Havn. Kulturudvalget stillede efterfølgende skriftlige
spørgsmål om sagen til kulturministeren, som forventes besvaret i starten af 2020. Chartergruppen
opfatter Kulturudvalgets interesse for sagen som noget positivt. Forsvarsudvalget har bestilt en
rundvisning på Nyholm, som Chartergruppen skal forestå. By & Havn har udtrykt sig offensivt i
forhold til Nyholm og ser udviklingen af Nyholm som et led i en samlet udvikling af havnen.

Endelig oplyste Asbjørn Kaasgaard, at Stiftelsen Georg Stages Minde har udsendt en julehilsen
med en orientering om status på Nyholm. Julehilsenen er sendt videre til lokaludvalget.

 

INFO/Eventgruppen

Jette Philipsen oplyste, at lokaludvalget er vært for Nytårskuren den 10. januar 2020 på
Christianshavns Skole. Hun opfordrede lokaludvalget til at bakke op om arrangementet.

 

Torvegruppen

Katinka Haxthausen oplyste, at det var en succes for Torvenetværket at holde juleåbent i kiosken på
Christianshavns Torv. Torvenetværket er i dialog med kommunen om at overtage kiosken.

 

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

John Poulsen oplyste, at Biblioteksbrugergruppen har besluttet at foreslå lokaludvalget at skrive til
Kultur Syd om at få indflydelse på handlingsplanen vedr. bibliotekerne, jf. svaret fra Kultur- og
Fritidsforvaltningen. Det handler især om bibliotekets åbningstid.

Lokaludvalget bad formanden skrive til Kultur Syd som foreslået.

Ruth Plovgaard bad formanden rykke Slots- og Kulturstyrelsen for et svar på lokaludvalgets brev om
muligheden for at flytte Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.

 

Lokaludvalget tog orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Bilag
1. Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen
2. Arbejdsgruppen kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
3. Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg
4. Papirøgruppen
5. Miljøgruppen
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  B-sag: Høringssvar om lokalplan for Dokøen (2019-0343864)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar om "Holmen II tillæg 5 - forslag til lokalplan,
kommuneplantillæg og miljørapport", der skal muliggøre anlæg af park på Dokøen og fastlægge en
ny placering for parkering til Operaen.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret om lokalplanen for Dokøen, der
fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøudvalget sendte den 11. november 2019 "Holmen II tillæg 5 - forslag til lokalplan,
kommuneplantillæg og miljørapport" i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen med svarfrist den 6.
januar 2020.

Dokøens ejer ønsker at forbedre forholdene omkring Operaen, hvor dele af den gældende lokalplan,
der blev vedtaget i forbindelse med planlægning af Operaen, aldrig er blevet realiseret. Den
oprindeligt midlertidige parkering under Dokøens fredede kraner på Nordøen nedlægges, og der
etableres i stedet en permanent parkeringsløsning under terræn på Sydøen. Over det nye p-anlæg
ønsker ejeren at etablere en privatejet, offentligt tilgængelig park som et supplement til havnens
øvrige rekreative rum. Projektet indebærer en udvidelse af den sydlige del af Dokøen.

Den gældende lokalplan giver mulighed for at opføre to karréer på Sydøen samt én karré og et
mindre byggeri på Nordøen, med blandet bolig og erhverv. Byggeretten på Sydøen, inkl. de
medfølgende parkeringspladser til byggeretten, vil med kommuneplantillægget og lokalplantillægget
blive fjernet for at give plads til parken. Den eksisterende byggeret på Nordøen bevares.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget sender følgende høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Teknik- og Miljøudvalget sendte den 11. november 2019 "Holmen II tillæg 5 - forslag til lokalplan,
kommuneplantillæg og miljørapport" i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen med svarfrist den 6.
januar 2020.

Christianshavns Lokaludvalg mener, at den offentligt tilgængelig park på Dokøen, som ejeren har
præsenteret, er en god løsning. Det synspunkt gik igen, da lokaludvalget den 21. november 2019  var
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vært for et borgermøde om lokalplanforslaget sammen med Teknik- og Miljøforvaltningen. Se
referatet af borgermødet i bilaget. 

Lokaludvalget er betænkelig ved transport til og fra byggepladsen i anlægsperioden og foreslår, at
transporten i hovedsagen sker ad søvejen.

Hvis det besluttes, at kørsel af byggemateriale til byggepladsen skal ske med lastbiler, beder vi om,
at man i god tid i forvejen redegør for, af hvilke gader, der køres, hvor tit det forventes at ske, på
hvilke tidspunkter af døgnet osv., så christianshavnerne er oplyst om, hvad der skal ske. Endvidere
beder vi om, at man undervejs holder informationsmøder om status på projektet samt sørger for, at
folk bliver oplyst om, hvor de skal klage over gener i anlægsperioden.

Lokaludvalget er også betænkelig ved trafikken til og fra parkeringskælderen under Dokøen, når den
er taget i brug. Dels forudser vi problemer med ned- og opkørsel til parkeringskælderen i
spidsbelastningsperioder og dels er der i forvejen et hårdt trafikalt pres på Danneskiold-Samsøes Allé
og Prinsessegade. 

Lokaludvalget har for tiden en god dialog med Teknik- og Miljøforvaltningen om en løsning på
trafikken i de to gader, men der må gerne snart foreligge politiske løsninger på trafikproblemerne,
som tager udgangspunkt i, at Christianshavn er et beboelsesområde.

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på Bliv Hørt-portalen.

 

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens B. Sørensen om, at næstsidste afsnit erstattes af
følgende tekst: "Lokaludvalget anser den normale trafikløsning med ned- og opkørsel fra
Fabirksmestervej for acceptabel, mens de ca. 80 tilfælde af spidsbelast om året, hvor Galionsvej
forventes taget i brug ved frakørsel, kræver bedre afmærkning og beskyttelse af cyklister og gående
på Galionsvej."
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Lokaludvalget godkendte høringssvaret om lokalplanen for Dokøen, der fremgår af løsningsafsnittet,
med det tiltrådte ændringsforslag, idet formanden blev bemyndiget til at foretage en redaktionel
rettelse.

 

Bilag
1. Forslag til lokalplantillæg 5 til lokalplan 331, Holmen II
2. Referat af borgermøde - Holmen II tillæg 5 (Dokøen)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  B-sag: Navngivning af plads (2019-0342637)

Christianshavns Lokaludvalg skal bifalde, at en unavngiven grøn plads på Christianshavn får navnet
Martin Andersen Nexøs Plads. 

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg bifalder, at en unavngiven grøn plads (se beliggenheden i
bilaget) får navnet Martin Andersen Nexøs Plads. 

Problemstilling

Martin Andersen Nexøs familie og Martin Andersen Nexø Fonden har foreslået Vejnavnenævnet, at
en grøn plads navngives efter forfatteren Martin Andersen Nexø. Se pladsens beliggenhed i bilaget.
De begrunder forslaget med, at Martin Andersen Nexø var født på Christianshavn, og at hans
forfatterskab er kendt vidt omkring.

Vejnavnenævnet er enig med ansøgerne i, at Martin Andersen Nexø navn vil passe godt til en plads
på Christianshavn.

Vejnavnenævnet i Københavns Kommune foreslår derfor, at en grøn plads (offentligt vejareal) på
Christianshavn navngives: Martin Andersen Nexøs Plads. Den aktuelle plads er unavngiven. Det vil
ikke have adressemæssige konsekvenser at navngive den.

Vejnavnenævnet skal have lokaludvalgets eventuelle bemærkninger til forslaget senest den 8. januar
2020. 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget bifalder, at den aktuelle plads får navnet Martin Andersen
Nexøs Plads.

Økonomi

Intet.

Videre proces
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Sekretariatet sender lokaludvalgets bemærkninger til Vejnavnenævnets Sekretariat.

Når høringsfristen er udløbet, vil Teknik- og Miljøudvalget træffe beslutning i sagen. De indkomne
bemærkninger vil indgå i sagen.

 

Beslutning

Lokaludvalget besluttede at bifalde, at en unavngiven grøn plads på Christianshavn får navnet Martin
Andersen Nexøs Plads. 

Bilag
1. Høring om et navn til en plads på Christianshavn
2. Kort
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  B-sag: Situationen i Hal C (2019-0343253)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende en henvendelse til Kultur- og Fritidsudvalget med en
opfordring til at bemande Hal C permanent.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns lokaludvalg godkender henvendelsen til Kultur- og Fritidsudvalget, der
fremgår af løsningsafsnittet, med en opfordring til at bemande Hal C permanent.

Problemstilling

NANOK og CIK sendte den 4. december 2019 et brev til Kultur- og Fritidsudvalget, hvori de opfordrer
til, at Hal C bliver bemandet. De begrunder det med, at tryghed og trivsel i hallen kan opnås med en
bemandet hal i et samarbejde mellem medarbejdere, klubber og brugere, idet unge uromagere skal
mødes med erfarne medarbejdere. Se brevet i bilaget.

I Havnefronten den 10.-11. december 2019 kommenterer kultur- og fritidsborgmesteren og et
medlem af Kultur- og Fritidsudvalget situationen i Hal C. Se bilaget.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Kultur- og Fritidsudvalget:

"På baggrund af uroen i og omkring Hal C de seneste måneder skal Christianshavns Lokaludvalg
hermed udtrykke sin støtte til opfordringen fra NANOK og CIK af den 4. december 2019 til Kultur- og
Fritidsudvalget om, at Hal C skal bemandes permanent. 

Trygheden og trivslen skal tilbage i Hal C. Det skal ske i et samarbejde med klubberne, der benytter
hallen, men udgangspunktet er, at kommunen er vært for aktiviteterne i hallen og derfor må påtage
sig ansvaret for, at den fungerer tilfredsstillende. 

Lokaludvalget påskønner, at NANOK og CIK inddrages, men partnerskaber med klubber, der drives
af frivillige, og som har sporten som det centrale i deres virke, kan ikke løse problemer med
kriminalitet. Derfor påskønner lokaludvalget da også, at kommunen arbejder tæt sammen med politiet
og SSP om problemerne. Man kunne også arbejde sammen med Socialforvaltningen om en løsning
på den uroskabende adfærd.
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Adfærden i Hal C, på Christianshavns Bibliotek og i andre sports- og kulturhuse under Kultur- og
Fritidsforvaltningen rundt om i kommunen bør (desværre) giver Kultur- og Fritidsudvalget anledning til
at genoverveje strategien for, hvordan de skal drives.

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til Kultur- og fritidsudvalget.

 

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Poul Cohrt om, at brevet også sendes til Københavns
Politi og til SSP København.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Mogens Holm om, at første afsnit formuleres:
"På baggrund af uroen i og omkring Hal C de seneste måneder skal Christianshavns Lokaludvalg
hermed udtrykke sin støtte til opfordringen fra NANOK og CIK af den 4. december 2019 til Kultur- og
Fritidsudvalget om, at Hal C skal bemandes permanent med kompetent personale".

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jette Arendrup om, at sidste afsnit formuleres:
"Adfærden i Hal C, på Christianshavns Bibliotek og i andre sports- og kulturhuse under Kultur- og
Fritidsforvaltningen rundt om i kommunen bør (desværre) give Kultur- og Fritidsudvalget anledning til
at ændre strategien for, hvordan de skal drives."

 

Lokaludvalget godkendte henvendelsen, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte
ændringsforslag.

Bilag
1. Brev fra NANOK og CIK
2. Læserbreve i Havnefronten
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  B-sag: Puljeansøgninger, december 2019 (2019-0325920)

Christianshavn Lokaludvalg skal tage stilling til 2 ansøgninger

Indstilling

Formanden foreslår,

1. At Christianshavns Lokaludvalg giver foreningen SHOCK tilsagn om 9.500,00 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til at afholde et socialt og kulturelt arrangement med musik, tombola og oplæsning den 22.
december 2019 kl. 20-24 i Christianshavns Beboerhus

2. At Christianshavns Lokaludvalg giver foreningen EKHO EKHO tilsagn om 10.000,00 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til at afvikle pilotprojektet SorgBar den 2. april, 7.maj og 4.juni 2020 i EKHO
EKHO’s lokale Kloster Moster på Refshaleøen.

 

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget 2 ansøgninger om støtte.

Derudover har lokaludvalget modtaget en ansøgning, som formanden har afvist.  Jf. bestemmelsen
i lokaludvalgets retningslinjer for støtte om, at formanden er bemyndiget til at afvise
puljeansøgninger, der ikke er fra borgere, grupper, foreninger eller institutioner på Christianshavn.

 

Løsning

1. Lys i mørket

En borger søger på vegne af foreningen SHOCK lokaludvalget om 9.500 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til at afholde et socialt og kulturelt arrangement med musik, tombola og oplæsning.
Arrangementet planlægges afholdt den 22. december 2019 kl. 20-24 i Christianshavns Beboerhus.

Formålet med arrangementet er at bringe glæde og social kontakt i en kold og, for nogen, ensom tid
lige op til jul. Yderligere ønskes at styrke både dialogen om ensomhed og skabe nye netværk blandt
deltagerne. Arrangementet er gratis og åbent for alle. Der forventes ca. 50 deltagere.
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En eventuel støtte vil gå til at dække omkostninger til leje af lokale, betaling af musikere, annoncering
på facebook, barindkøb og forplejning til de frivillige. Alt arbejde er frivilligt. Arrangementet har et
samlet budget på 12.000 kr., og der forventes indtægter på barsalg svarende til 2.500 kr.

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter arrangementet.

Arbejdsgruppens anbefalinger

KFS-gruppen finder arrangementet lokalt forankret, dialogskabende og et særdeles positivt indslag
her op til Jul og derfor anbefaler gruppen at støtte med det fulde beløb på kr. 9.500,00.

Formanden anbefaler

At Christianshavns Lokaludvalg giver foreningen SHOCK tilsagn om 9.500,00 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til at afholde et socialt og kulturelt arrangement med musik, tombola og oplæsning den 22.
december 2019 kl. 20-24 i Christianshavns Beboerhus.

 

2. SorgBar

En borger søger på vegne af foreningen EKHO EKHO lokaludvalget om 10.000 kr. af lokaludvalgets

2020-pulje til at afvikle pilotprojektet SorgBar den 2. april, 7.maj og 4.juni 2020 i EKHO EKHO’s
lokale Kloster Moster på Refshaleøen. Projektet arrangeres i samarbejde med Landsforeningen
Liv&Død.  

Formålet med SorgBar er at skabe et innovativt og vedkommende arrangement, der henvender sig til
alle berørt af eller interesseret i sorg. Hvert arrangement er delt i to. I første del vil personer berørt af
sorg holde oplæg om deres oplevelser/historier. Efter oplæggene vil der være mulighed for
diskussion af deltagernes individuelle oplevelser af sorg. I anden del vil en artist, der selv har oplevet
sorg, underholde deltagerne. Herved går man fra et SorgBar-arrangement bedre rustet til sin hverdag
og med nye strategier til at håndtere egen eller andres sorg. SorgBar er åbent for alle og det er gratis
at deltage. Der er ingen aldersbegrænsning.

En eventuel støtte vil gå til dækning af udgifter i forbindelse med leje af lokale til SorgBar, strøm, leje
af PA, leje af lys og løn til barpersonale. Arrangementet har et samlet budget på 191.000 kr. Der
søges om 98.000 kr. hos velgørende fonde. Dertil budgetteres med en egenbetaling fra EKHO EHKO
på 30.000 kr og fra Landsforeningen Liv og Død på 50.000 kr.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter arrangementet.

Arbejdsgruppens anbefalinger
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KFS-gruppen finder arrangementet interessant og nyskabende, tillige med at det er dialogskabende
og kan evt. hjælpe personer til at komme videre. Gruppen indstiller at støtte med det ansøgte beløb
på kr. 10.000,00.

Formanden anbefaler

At Christianshavns Lokaludvalg giver foreningen EKHO EKHO tilsagn om 10.000,00 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til at afvikle pilotprojektet SorgBar den 2. april, 7.maj og 4.juni 2020 i EKHO
EKHO’s lokale Kloster Moster på Refshaleøen.

 

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 220.000 kr. til puljeansøgninger i 2019. Hidtil er der disponeret
for 178.919 kr. Hvis lokaludvalget følger indstillingen, vil der være disponeret for yderligere 9.500 kr.
af lokaludvalgets 2019-pulje.

Lokaludvalget har afsat en ramme på 220.000 kr. til puljeansøgninger i 2020. Hidtil er der disponeret
for 15.000 kr. Hvis lokaludvalget følger indstillingen, vil der være disponeret for yderligere 10.000 kr.
af lokaludvalgets 2020-pulje.

 

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøger om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre

sagsbehandling.

 

Beslutning
1. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give foreningen SHOCK tilsagn om 9.500,00 kr. af
lokaludvalgets 2019-pulje til at afholde et socialt og kulturelt arrangement med musik, tombola og
oplæsning den 22. december 2019 kl. 20-24 i Christianshavns Beboerhus

2.Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give foreningen EKHO EKHO tilsagn om 10.000,00 kr.
af lokaludvalgets 2020-pulje til at afvikle pilotprojektet SorgBar den 2. april, 7.maj og 4.juni 2020 i
EKHO EKHO’s lokale Kloster Moster på Refshaleøen.

 

Protokolbemærkning fra Poul Nielsen: "Jeg er imod lokaludvalgets beslutninger, fordi der ikke er
indhold nok i aktiviteterne, der er søgt støtte til."
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2019-pulje, december 2019 (2019-0344156)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en status på sin 2019-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets økonomi til efterretning.

Bilag
1. Oversigt
2. Støttede aktiviteter
3. Borgerdialogaktiviteter
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, december 2019 (2019-0344171)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget én henvendelse siden seneste lokaludvalgsmøde.

Løsning

1. Lynetteholmen

Med mail den 2., 5. og 9. december 2019 gjorde en borger opmærksom på, at der mangler en vinkel i
mediernes afdækning af sagen . Det handler om Lynetteholmen; nemlig at det er uhensigtsmæssigt
at etablere ekstra veje og føre tung trafik ind gennem boligområder, hvor der færdes mange børn,
som er særlig udsatte for luftforurening og hvor trygheden og deres sikkerhed sættes på spil.  Han
orienterede desuden om hans mailveksling med teknik- og miljøborgmesteren om sagen.

Sekretariatet har orienteret formandskabet samt tovholderne for Lynetteholm-gruppen og
arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen om henvendelserne.

2. Specialbutikker

Med mail den 4. december 2019 foreslog en borger, at der skal gøres noget for at trække endnu flere
specialbutikker til Christianshavn. Dermed ville bydelen også trække flere københavnere og turister til
området da det er her man finder spændende specialbutikker og et godt miljø med havnen,
kanalerne osv. Han spurgte, om der er en aktiv handelsstandsforening på Christianshavn.

Formanden svarede med mail den 6. december 2019, at der pt ikke findes en lokal
handelsstandsforening. Han er dog vidende om, at en række lokale butiksindehavere arbejder med et
projekt. Når noget materialiserer sig, vil han holde dig orienteret.

 

Side 34



Borgeren vi blive inviteret til næste møde i arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.  
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  Lukket punkt: Anerkendelsesprisen 2019 (2019-0343644)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte at giver anerkendelsespriser til 9 forskellige personer og
initiativer.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til Krikke Rikke fra
stalden på Christiania.

2. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til Anne Marie Helger.

3. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til Plasticfrit
Christianshavn.

4. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til Foodsharing
Copenhagen.

5. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til Julie Kyhl

6. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til "Pigen og Blomsten".

7. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til folkene bag
restaureringen og genåbningen af Lille Mølle.

8. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til Bank- og
Sparekassemuseets udstilling om Christianshavn gennem 400 år.

9. at Christianshavns Lokaludvalg giver en anerkendelsespris på 2.000 kr. til folkene bag
forskønnelsen af rækværket ved Christianshavns kanal med blomster.

10. at Christianshavns Lokaludvalg afsætter en ramme på 2.000 kr. til indkøb af plakette eller
lignende, som overrækkes til prismodtagerne under Nytårskuren den 10. januar 2020.

11. at Christianshavns Lokaludvalg forhøjer rammen til anerkendelsesprisen fra 15.000 kr. til
20.000 kr.

Problemstilling
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I mødet den 30. november 2016 besluttede lokaludvalget at indstifte Anerkendelsesprisen. Hensigten
med prisen er at gøre opmærksom på christianshavnere, der viser vejen frem for Christianshavn.
Prisen kan fx gives for årets initiativ, en forskønnelsesindsats, for et partnerskab, for en forenings
aktiviteter eller lignende, der har gjort en positiv forskel for Christianshavns beboere. Med prisen vil
lokaludvalget påskønne de, der bidrager til udvikling af initiativer i lokalområdet.

I mødet den 23. januar 2019 besluttede lokaludvalget, at Anerkendelsesprisen kan uddeles til en
organisation, forening, institution, netværk eller lignende og til enkeltpersoner, men ikke til firmaer.

Lokaludvalget kan beslutte at give Anerkendelsesprisen til flere. Lokaludvalget kan også beslutte ikke
at uddele Anerkendelsesprisen, hvis det vurderer, at der ikke er anerkendelsesværdige kandidater
blandt de foreslåede.

I mødet den 30. oktober 2019 besluttede lokaludvalget at offentliggøre muligheden for at indstille
kandidater til Anerkendelsesprisen 2019. Det har været annonceret på lokaludvalgets hjemmeside og
facebookside samt i lokaludvalgets nyhedsbrev. Fristen var den 8. december 2019. Lokaludvalget
modtog 16 forslag med 12 forskellige kandidater til prisen.

Løsning

Forretningsudvalget har drøftet forslagene og foreslår, at lokaludvalget giver anerkendelsespriser til

1. Krikke Rikke fra stalden på Christiania:
Hun gør en masse unger glade.

2. Anne Marie Helger:
Hun stiller altid op for de svageste og for Christianshavn. Og så gør hun Christianshavn
farverig.

3. Plasticfrit Christianshavn:
Det er et fint tiltag.

4. Foodsharing Copenhagen:
Aktivisterne er søde, og deres initiativ kører på frivillige kræfter. Det er et initiativ, der taler inden
i tidens ånd om bæredygtighed tilsat et ordentligt skud gavmildhed. Pengene kan de bruge til
benzin, når de kører omkring og skralder overskudsmad rundt omkring i byen.

5. Julie Kyhl:
Hun spreder glæde med sine skønne vinduesudstillinger, nu i "Pigen og Blomsten".

6. "Pigen og Blomsten":
Sammen med Julie Kyhl viderefører butikken et helt særligt eventyrligt univers for både børn og
voksne på Christianshavn.

7. Folkene bag restaureringen og genåbningen af Lille Mølle:
Det er glædeligt, at møllen er sat i stand og boligen igen er gjort tilgængelig. Lille Mølle, der er
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fredet, er den eneste bevarede af de gamle voldmøller på Christianshavns Vold.

8. Bank- og Sparekassemuseets udstilling om Christianshavn gennem 400 år:
Den store og flotte udstilling om Christianshavns 400-årige historie åbnede i 2018 - den har
været en stor succes og er blevet forlænget med 1 år.

9. Folkene bag forskønnelsen af rækværket ved Christianshavns kanal med blomster:
Det virker så enkelt og dejligt, at det fortjener en pris.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 15.000kr. af 2019-puljen til anerkendelsesprisen 2019. Det
foreslås, at rammen forhøjes til 20.000 kr.

Videre proces

Sekretariatet overfører prispengene til prismodtageren inden årets udgang. 

Prismodtageren får overrakt en plakette under Nytårskuren den 10. januar 2020.

Beslutning
Pga. inhabilitet forlod Asbjørn Kaasgaard og Kirsten V. Andersen mødet under behandlingen af
denne sag.

 

Lokaludvalget stemte om et ændringsforslag fra Poul Nielsen om, at lokaludvalget ikke uddeler
Anerkendelsesprisen.

For stemte 1 lokaludvalgsmedlem.
Imod stemte 17 lokaludvalgsmedlemmer.
Ingen undlod at stemme.

Ændringsforslaget blev ikke tiltrådt.

 

En vejledende afstemning viste, at et flertal ikke støttede et ændringsforslag fra Frode Neergaard om,
at antallet af modtagere af Anerkendelsesprisen skal reduceres.

 

En vejledende afstemning viste, at et flertal støttede et ændringsforslag fra Jane Lytthans om at give
flere penge til modtagerne af Anerkendelsesprisen end de 2.000 kr., der er indstillet.
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Lokaludvalget stemte om et ændringsforslag fra Ruth Plovgaard om, at modtagerne af
Anerkendelsesprisen får 5.000 kr. hver.

For stemte 6 lokaludvalgsmedlemmer.
Imod stemte 8 lokaludvalgsmedlemmer.
4 lokaludvalgsmedlemmer undlod at stemme.

Ændringsforslaget blev ikke tiltrådt.

 

Lokaludvalget stemte om et ændringsforslag fra Poul Cohrt om, at modtagerne af
Anerkendelsesprisen får 4.000 kr. hver.

For stemte 9 lokaludvalgsmedlemmer.
Imod stemte 5 lokaludvalgsmedlemmer.
4 lokaludvalgsmedlemmer undlod at stemme.

Ændringsforslaget blev tiltrådt.

 

Dermed havde lokaludvalget godkendt,

1. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til Krikke Rikke fra stalden på
Christiania.

2. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til Anne Marie Helger.

3. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til Plasticfrit Christianshavn.

4. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til Foodsharing Copenhagen.

5. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til Julie Kyhl.

6. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til "Pigen og Blomsten".

7. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til folkene bag restaureringen og
genåbningen af Lille Mølle.

8. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til Bank- og Sparekassemuseets
udstilling om Christianshavn gennem 400 år.

9. at lokaludvalget giver en anerkendelsespris på 4.000 kr. til folkene bag forskønnelsen af
rækværket ved Christianshavns kanal med blomster.
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10. at lokaludvalget afsætter en ramme på 2.000 kr. til indkøb af plakette eller lignende, som
overrækkes til prismodtagerne under Nytårskuren den 10. januar 2020.

11. at lokaludvalget forhøjer rammen til anerkendelsesprisen fra 15.000 kr. til 36.000 kr.

 

Protokolbemærkning fra Katinka Haxthausen: Jeg mener, at det er ubeslutsomt af lokaludvalget at
uddele Anerkendelsesprisen til 9 modtagere".

Bilag
1. Forslag (Lukket bilag)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  Meddelelser (2019-0344138)

Beslutning
Fravær i lokaludvalgene

Poul Cohrt orienterede om en artikel i flere lokalaviser med overskriften "Udbredt pjækkeri i
lokaludvalgene" samt om lokaludvalgsformændenes gensvar i samme lokalaviser.

På forslag fra Frode Neergaard bad lokaludvalget om en statistik på lokaludvalgets fravær.

 

Nørrebro Lokaludvalg om tilpasning af lokaludvalgene

Poul Cohrt orienterede om et brev fra Nørrebro Lokaludvalg til Gruppeformandskredsen om
tilpasning af lokaludvalgene.

 

"Herfra og videre"

Poul Cohrt oplyste, at medarbejdere i Socialforvaltningens projekt på Christiania "Herfra og videre"
har orienteret ham om, at projektet har fået et budget, så det kan fortsætte.

 

Aktiviteter på Christianshavns Torv

Jette Philipsen oplyste, at under en tryghedsvandring den 11. december 2019 havde medarbejdere
fra kommunen og politiet rost Torvenetværkets aktiviteter på Christianshavns Torv.

Kommuneplanforslaget

Kirsten V. Andersen oplyste, at i et høringssvar vedr. den supplerende høring om
kommuneplanforslaget vil Miljøpunkt Indre By & Christianshavn foreslå en lukning af Torvegade for
biltrafik; fx. sådan, at der etableres en bussluse på Knippelsbro.

 

Halvårsmøde med Teknik- og Miljøforvaltningen om aktuelle lokalplaner

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalget har et møde den 30. januar 2020 med Teknik- og
Miljøforvaltningen om aktuelle lokalplaner.
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Sekretariatet

Poul Cohrt orienterede om nyt fra lokaludvalgets sekretariat.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

16.  Eventuelt (2019-0344141)

Beslutning
Formanden ønskede glædelig jul og et godt nytår.

 

 

 

______________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 21.47.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid 
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
12. Status på lokaludvalgets 2019-pulje, december 2019
13. Henvendelser til lokaludvalget, december 2019
3. Plejecenter på Grønlandske Handels Plads
4. Lynetteholmen
5. Erdkehlgraven, Laboratoriegraven og Tømmergraven
6. Supplerende høring af Kommuneplan 2019
7. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
8. Høringssvar om lokalplan for Dokøen
9. Navngivning af plads
10. Situationen i Hal C
11. Puljeansøgninger, december 2019
14. Lukket punkt: Anerkendelsesprisen 2019
15. Meddelelser
16. Eventuelt 

Mødedeltagere

Avisgruppen, Christianshavneren Poul T. Cohrt
Christianshavns 
Lokalhistoriske Forening

Asbjørn Kaasgaard
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Kommunistisk Parti i Danmark, Christianshavns afdeling John Poulsen
Kulturtårnet Lars Erik 

Lyndgaard Schmidt
Christianshavns Biblioteks Brugergruppe Ruth Plovgaard
Sofiebadet Kirsten Virring Andersen
Christianshavns Travaljelaug Ulla Bo Skovvart
Christianias Naboer Katinka Haxthausen
E/F Elefantens Gård Jens Eskildsen
Christianshavns Lokalråd Jane Lytthans
E/F Løvens Gård Frode Neergaard
Boligselskabet Hjem Jette Hürwitz Philipsen
Socialøkonomisk Presseforening Jette Arendrup
Socialdemokraterne Erik Rasmussen
Radikale Venstre Jens Brandt Sørensen
Konservativt Folkeparti Elin Johansson
Socialistisk Folkeparti Frank Hedegaard
Venstre Poul Nielsen
Enhedslisten Mogens Holm
Alternativet Hamid El Mousti

Fraværende med afbud

Gülsen Fidan Schultz. I stedet deltog hendes suppleant Hamid El Mousti. 
Jan Pirouz Poulsen. I stedet deltog hans suppleant Ruth Plovgaard. 
Sven Erik Brockdorff. I stedet deltog hans suppleant John Poulsen. 
Carsten Junge Pedersen. I stedet deltog hans suppleant Lars Erik Lyndgaard Schmidt. 
Povl Koch og hans suppleant. 
Gunhild Legaard. Hun har ingen suppleant.

Fraværende i mødet

Jette Philipsen ankom til mødet kl. 18.34 under behandlingen af dagsordenens punkt 1.
Asbjørn Kaasgaard og Kirsten V. Andersen forlod mødet kl. 21.01-21.20 under behandlingen af
dagsordenens punkt 14 pga. inhabilitet.
Elin Johansson forlod mødet kl. 21.34 under behandlingen af dagsordenens punkt 15.
Hamid El Mousti forlod mødet kl. 21.36 under behandlingen af dagsordenens punkt 15.
Jette Arendrup forlod mødet kl. 21.38 under behandlingen af dagsordenens punkt 15.

 

 

_____________________________________________________________________________________________

NÆSTE MØDE
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Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes den 29. januar 2020 kl. 18.30-21.30 i
Beboerhuset, Dronningensgade 34.
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